
شناخت سلیقه مخاطب
مهم ترین عامل موفقیت منبری هاست

  نفیســه خانلری| گرچه در ســال های اخیر، مجالس مذهبی به ویژه هیئت های عزاداری محرم و صفر با محوریت مداحان برگزار می شــود و شاهد به 
حاشیه رانده شــدن ســخنرانان به عنوان مبلغان اصلی دین هستیم، خوشبختانه هنوز هم هســتند خطیبانی که به لطف توانمندی هایشــان، از جایگاه 
ویژه ای برخوردارنــد و می توانند به عنــوان رکن اصلی مجالس، نبض جلســه را در دســت بگیرنــد و مخاطبان بســیاری را پای صحبت های خود بنشــانند. 
حجت الاسلام «مســعود عالی» یکی از همین ســخنرانان تراز اول به شــمار می رود که از شــهرت و محبوبیت خاصی نزد مردم برخوردار است و بسیاری 
ً احساس می شــود و ما نیز در اینجا  از مجالس تنها به سبب حضور ایشــان شــکل می گیرد؛ یعنی همان اتفاقی که جای خالی آن در سال های اخیر کاملا

می خواهیم این موضوع را از نگاه حجت الاسلام عالی مورد بررسی قرار دهیم.

جایگاه منبری ها در هیئت

گفت وگوی صمیمی با حجت الاسلام مسعود عالی درباره جایگاه سخنرانان  در هئیت ها

حاج آقا! به عنوان يکی از معدود روحانيونی که 
توانسته ايد جايگاه واقعی خود را به منزله يک 
خطيب حفظ کنيد، می خواهيم برايمان توضيح 
دهيد که چرا در سال های اخير با تنزل جايگاه 
ســخنرانان و در اولويت قرار گرفتن مداحان 

مواجه شده ايم؟
در سال های اخير، خيلی از هيئت ها، مداح محور 
شده اند و اين در حالی است که قبلاً سخنرانان 
در محــور بودنــد و مداحان به عنــوان يک 
پيش منبر عمل می کردند، اما الان جايگاه اين 
دو تغيير کرده و عوامل متعددی نيز در اين اتفاق 

نقش داشته اند. بررسی دلايل اين اتفاق، مباحث 
مفصلی را می طلبد که به طور اجمالی می توان 
عواملی مانند خود سخنرانان، بانيان مجالس و 

ذائقه مردم را ابعاد اصلی اين اتفاق عنوان کرد.
يک ســخنران چطور می توانــد در اين اتفاق 

دخيل باشد؟
با وجود آنکه شــواهد حاکی از به حاشيه رانده 
شدن سخنرانان است، باز هم می بينيم که برخی 
از خطيبان از جايگاه بالايــی برخوردار بوده و 
مورد اطمينان مردم هســتند. به واقع آن ها، 
ســخنرانانی به روز و توانمند هستندکه دردها 
را می شناسند، بيان خوبی دارند و از نظر علمی 
کاملاً مستند صحبت می کنند؛ بنابراين مردم 
نيز روی اين دسته از سخنرانان حساب می کنند 
و پای حرف هايشان می نشينند. اين سخنرانان 
هيچ چيزی از مداحان درجــه يکی که مردم 
آن ها را می پسندند، کم ندارند و حتی از جايگاه 
خيلی  در  به طوری که  برخوردارنــد؛  بالاتری 
از مجالس، مردم فقط برای ســخنرانی آن ها 
می آيند. به واقع اگر خود سخنرانان، عالمانی با 
ويژگی های لازم و متناسب با شرايط روز مردم و 
جامعه باشند، مردم نيز طالب آن ها خواهند بود؛ 
زيرا بيشتر مردم وقتی می بينند يک سخنران 
توانمند و به روز مباحثی را مطرح می کند که به 
کار زندگيشان می آيد، از او استقبال می کنند 
و پای صحبتش می نشــينند. با توجه به اين 

توضيحات، با قطعيت می تــوان گفت که خود 
سخنرانان نقش بســيار مهمی در حفاظت از 
جايگاهشان ايفا می کنند و اگر امروزه به حاشيه 

رانده شده اند، تقصير به گردن خودشان است.
در رابطه با نقش بانيان مجالــس هم برايمان 

توضيح دهيد.
بخش ديگری از اين اتفــاق مربوط به انتخاب 
نامتناسب توســط هيئت داران و بانيان جلسه 
اســت. هميشــه در کنار يک مداح قوی بايد 
يک ســخنران قوی هم حضور داشته باشد تا 
مداح در اصل قرار نگيرد وسخنران در حاشيه؛ 
بنابراين تناســب ها بايد حفظ شــود که خب 
خيلی ها اين کار را نمی کنند و اصلاً اهميتی به 
اين مسئله نمی دهند؛ زيرافقط همان مداحی 
برايشان مهم اســت. به واقع، اينکه صاحبان و 
بانيان مجالس چقدر نسبت به دين مردم دلسوز 
هستند و چقدر به مسئوليتشان واقفند، بسيار 
حائز اهميت است؛ چون اگر اين چنين نباشد 
و آن ها اطلاعات و تعهد لازم را نداشته باشند، 
نتيجه اش می شود محوريت مداحان و به حاشيه 

رفتن مبلغان دين.
البته همان طور که خودتان اشاره کرديد، ذائقه 
و نگاه مردم هم بسيار مهم اســت. با توجه به 
تغييراتی که امروزه در جامعه شاهد هستيم، 
ظاهراً برای آنکه مردم پای منبر بنشينند بايد 

تلاش بيشتری صورت بگيرد.
به هرحال نبايد از حق بگذريم که ذائقه جامعه 
تغيير کرده و به شکلی شده که مردم به خصوص 
جوان ترها، آن چنان که بايد 
حوصله بحث هــای فکری را 
پای  نشستن  بنابراين  ندارند؛ 
ســخنرانی و فکرکردن به مباحث 
عنوان شده، برايشــان کمی سخت 
است و به ســراغ چيزی می روند که 
آن ها را هرچه زودتر به خواسته شان 


